
Academic Research in Educational Sciences VOLUME 2 | ISSUE 12 | 2021 

ISSN: 2181-1385 

   Scientific Journal Impact Factor (SJIF) 2021: 5.723 

Directory Indexing of International Research Journals-CiteFactor 2020-21: 0.89 

DOI: 10.24412/2181-1385-2021-12-1404-1412 

 

Google Scholar                                                                          Scientific Library of Uzbekistan 

Academic Research, Uzbekistan                   1404                                                         www.ares.uz 

СИНТЕЗ БИБЛЕЙСКИХ И КОРАНИЧЕСКИХ МОТИВОВ В СТИХОТВОРЕНИИ 

ПУШКИНА «ПРОРОК» 

 

Альбина Ходжаевна Рахманова 

Кандидат филологических наук, доцент, кафедра русского языка и литературы, Навоийский 

государственный педагогический институт 

alya211@list.ru 

 

АННОТАЦИЯ 

В данной статье анализируются библейские и коранические  мотивы стихотворения 

А.С.Пушкина «Пророк», подчеркивается   специфика воплощения  данных  мотивов   в  

творчестве писателя,  подчеркивается важность использования Пушкиным Священных книг 

человечества,   выясняются особенности воплощения  смысловых содержаний  Корана   в 

поэтическом наследии писателя. Стихотворение Пушкина «Пророк» отводит нас к сложной 

парадигме понимания темы пророчества в русской и мировой литературе. Проведенная 

Пушкиным, явная параллель между образом поэта и пророком Мухаммадом, делает 

стихотворение важным шагом на пути понимания темы пророчества, вообще. Понимание 

истины, знание фактологического материала о жизни мусульманского пророка, помогают 

Пушкину понять тонкие грани, разделяющие черту между пророчеством и поэтическим 

вдохновением.  

Ключевые слова: ориентализм, тема пророчества, роль и место поэта в обществе, 

библейские мотивы, коранические темы.  

 

SYNTHESIS OF BIBLICAL AND KORANIC MOTIVES IN PUSHKIN'S POEM "THE 

PROPHET" 

 

ABSTRACT 
This article analyzes the biblical and Koranic motives of A.S. Pushkin's poem "The Prophet", 

highlights the specificity of the embodiment of these motives in the writer's work, emphasizes the 

importance of Pushkin's use of the Holy Books of mankind, and clarifies the features of the 

embodiment of the semantic contents of the Koran in the writer's poetic heritage. Pushkin's poem 

"The Prophet" takes us to a complex paradigm of understanding the theme of prophecy in Russian 

and world literature.
 
Pushkin's poem "The Prophet" takes us to a complex paradigm of understanding 

the theme of prophecy in Russian and world literature. The clear parallel between the image of the 

poet and the prophet Muhammad, drawn by Pushkin, makes the poem an important step towards 

understanding the theme of prophecy in general. Understanding the truth, knowledge of factual 

material about the life of a Muslim prophet, help Pushkin understand the fine lines dividing the line 

between prophecy and poetic inspiration. 

Keywords: orientalism, the theme of prophecy, the role and place of the poet in society, 

biblical motives, Koranic themes. 
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